

## Периодизация белорусско-шведских отношений (1991–2017 гг.)

**Навощик Е.В.**

*Белорусский государственный университет, Минск*

*История межгосударственных связей между Беларусью и Швецией насчитывает более двух десятилетий. После установления дипломатических отношений в начале 1992 г. белорусско-шведское взаимодействие прошло три периода развития, активно осуществлялось в политической, экономической, социокультурной и других сферах.*

*Цель статьи – проанализировать историю становления и развития двусторонних отношений и выделить этапы их эволюции.*

**Материал и методы.** *В основу разработки критериев периодизации положены изменения в политике Европейского союза (ЕС) и Швеции относительно Беларуси, обусловленные общими подходами и проектами Евросоюза, а также белорусскими внутривнутриполитическими процессами.*

*Следует подчеркнуть, что автор ранее уже предприняла несколько попыток выделения периодов белорусско-шведских отношений, исходя из понимания необходимости определения трех крупных исторических периодов, основанных на важных событиях белорусско-европейских политических отношений. Вместе с тем исследователь допускает, что данная периодизация не является идеальной. Однако она наиболее приемлема, поскольку соответствует логике исторического процесса и основана на принципах историко-генетического и историко-системного анализа.*

**Результаты и их обсуждение.** *Первый период (декабрь 1991 – сентябрь 1997) характеризовался медленной, но все же положительной динамикой развития, связанной с установлением и постепенным налаживанием двустороннего политического взаимодействия между Беларусью и Швецией и установлением экономических и культурных контактов.*

*Во втором периоде (сентябрь 1997 – весна 2008) политический диалог Беларуси и Швеции оказался затруднен в связи с решением ЕС приостановить сотрудничество с Беларусью. Политические и экономические отношения носили характер «ограниченного взаимодействия». На передний план в двусторонних отношениях вышли культурные связи.*

*Третий период (весна 2008 – ноябрь 2017) установил значительное улучшение двусторонних отношений, характеризуясь включением Беларуси в европейский диалог и программу «Восточное партнерство». Период стал временем «прагматичного диалога», в котором стороны нашли формулу взаимовыгодного и взаимоуважительного сотрудничества. При этом получили развитие экономические отношения и углубилось культурное взаимодействие.*

**Заключение.** *Главной сферой совместной работы Беларуси и Швеции стала политическая, оказавшая влияние на состояние экономических и культурных контактов. Периоды экономических и социокультурных отношений совпадали с этапами развития политического взаимодействия.*

**Ключевые слова:** *Беларусь, Швеция, Европейский союз, ЕС, двусторонние отношения, внешняя политика, Восточное партнерство, экономическое сотрудничество, социокультурное взаимодействие.*

## Periodization of the Belarusian-Swedish Relations (1991–2017)

**Navoschik E.V.**

*Belarusian State University, Minsk*

*The history of bilateral relations between Belarus and Sweden has more than two decades. After the establishment of the diplomatic relations in early 1992, the Belarusian-Swedish cooperation has undergone three periods of development, actively carried out in the political, economic, social and cultural as well as other spheres.*

*The purpose of the article is to analyse the history of the establishment and development of bilateral relations and define the stages in the development of these relations.*

**Material and methods.** *The development of the criteria for periodization is based on changes in the policy of the European Union (EU) and Sweden in relation to Belarus, which have been determined by the common approaches and projects of the European Union and internal political processes in Belarus.*

*It should be mentioned that the author has already attempted to identify the periods of the Belarusian-Swedish relations. During the discussion, the author has come to an understanding of the necessity to identify three major historical periods based on the important events of the Belarusian-European political relations. At the same time, the author admits that this periodization is not ideal. However, it is the most acceptable, given it corresponds to the logic of the historical process and is based on the principles of historical-genetic and historical-system analysis.*

**Findings and their discussion.** *The first period (December 1991 – September 1997) was associated with a slow but still positive development dynamics related to the establishment and gradual formation of bilateral political interaction between Belarus and Sweden and the foundation of economic and cultural contacts.*

*In the second period (September 1997 – spring 2008), the political dialogue between Belarus and Sweden was hampered by the EU decision to suspend cooperation with Belarus. Political and economic relations could be described as «limited interaction». Cultural collaboration came to the fore in the bilateral relations.*

*The third period (spring 2008 – November 2017) was a period of significant improvement in the bilateral relations, connected with the inclusion of Belarus in the European dialogue and the Eastern Partnership program. The period was the time of a «pragmatic dialogue» in which the parties found a formula for mutually beneficial and mutually respectful cooperation. In this period, economic relations developed and cultural interaction deepened.*

**Conclusion.** *The author came to the conclusion that the main area of bilateral interaction was the political sphere, which influenced the economic and cultural contacts. The periods of economic and social and cultural relations coincided with the stages of the development of political interaction.*

**Key words:** *Belarus, Sweden, European Union, EU, bilateral relations, foreign policy, Eastern Partnership, economic cooperation, social and cultural interaction.*